
برگ خــوار  ســفید  ای  پروانــه   زیســت بوم-آفت 
بلــوط  همچنــان در حال خشــک کــردن جنگل های 
و  چهارمحــال  اســتان  مســئولان  اســت.  زاگــرس 
بختیاری دست هایشــان را بالا بــرده و اعلام می کنند 
که زورشــان به این آفت نمی رســد، البته گســتره این 
آفت بــه چهارمحــال و بختیاری محدود نمی شــود. 
پیش از این، جان بســیاری از بلوط های »باشــت«در 
کهگیلویــه و بویراحمد را گرفته و بلوط های لرســتان 
را هــم مدت هاســت کــه مریــض کــرده  اســت. ایــن 
موضوع به اعتراض بســیاری از کارشناسان و فعالان 
حــوزه محیط  زیســت و منابع طبیعی در شــبکه های 
اجتماعــی انجامیــد. آنها هشــدار دادند کــه منبع 40 
درصــد از آب شــیرین کشــور در حــال نابودی اســت. 
ریزگردهــای  مقابــل  در  کشــور  غــرب  ســبز  دیــواره 
خارجی در حال خشک شدن است! فرسایش خاک 
ســرعت بیشــتری می گیــرد. ایــن هشــدارها بــه ورود 
مســئولان رده بــالا به ماجرا منجر شــد اما حالا ســید 
علی معتمدی پور، رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی 
کهگیلویه و بویراحمد درگفت و گو با ایسنا از نرسیدن 
اعتبــارات وعــده داده شــده خبــر می دهــد. او کلیــد 
نجات زاگرس را ملی شدن مسأله آفت پروانه سفید 
برگ خــوار بلــوط می دانــد و می گوید:»واقعیت این 
اســت کــه تغییر خاصــی ایجاد نشــده و خســارت در 
حال افزایش و فراگیر شــدن اســت. تعارفی نداریم؛ 
زور اســتان بــه قــدرت این آفــت نمی رســد،باید این 
مســأله هم از حیث عملیاتی و هم اعتباری به عنوان 
یک طرح ملی تعریف شود تا هزینه ها و اعتبارات آن 
را دولت تقبل کند و بشــود کار مؤثــری کرد.« پیش از 
این، ســازمان جنگل ها از محلول پاشی برای نابودی 
ایــن پروانــه خبــر داده بود، اما کارشناســان زیــادی از 
جمله حســین آخانی استاد دانشگاه تهران و مهدی 
معتــق در موزه تاریخ طبیعی اشــتوتگارت آلمان در 
گفت و گــو بــا »ایران« نســبت بــه اســتفاده از محلول 
سم»بی تی«هشــدار دادنــد و گفتــه بودند »این ســم 
بــه طور موقــت آفت را از بین می بــرد ،اما به نابودی 
اکوسیســتم زاگــرس منجــر می شــود. در نهایت هم 
باعث می شــود آفت پروانه سفید برگ خوار بلوط با 
قدرت بیشتری برگردد.«حالا رئیس جهاد کشاورزی 
اســتان کهگیلویــه و بویراحمد هــم می گوید:»بخش 
عمــده اعتباراتی که برای مبارزه با این آفت تصویب 
شــد هنــوز اختصــاص پیــدا نکــرده و از ســوی دیگــر 
چــون هیچ راهــکار قطعی بــرای مبارزه بــا این آفت 
وجود ندارد عملًا نگرانی ها از خســارات ناشی از این 
آفــت پابرجــا و جدی اســت.«معتمدی پور با اشــاره 
بــه ضــرورت برنامه ریــزی کوتاه مــدت، میان مدت و 

درازمــدت در مبــارزه بــا آفــت برگ خوار بلــوط بیان 
می کنــد: »انتظار کارشناســان حذف کامــل این آفت 
نیســت و هدف اصلی فقط کنترل طغیان آن اســت 
،امــا با شــرایط فعلی در ســال آینده نیز خســارت ها 
زیاد خواهد بود.«حســین آخانی اســتاد گیاه شــناس 
دانشــگاه تهران پیشــتر در گفت و گو با »ایران«،پروانه 
ســفید برگ خوار بلوط  را یک آفــت مهاجم وارداتی 
ندانســته و پرورش زنبورهای پارازیتوئیــد را از جمله 

راهکارهای کنتــرل این آفت اعلام کرده بود. به گفته 
او و مهدی معتــق، زنبورها و مگس های پارازیتوئید، 
تخــم خــود را در بــدن لاروهــای میزبــان گذاشــته و 
در روزهــای بعــد تخم پارازیتوئید شــکفته شــده و با 
تغذیه از بدن لارو رشــد کرده و ســپس لارو آفت را از 
بیــن می برد تا خود به بلوغ برســد. پــرورش زنبورها 
)یــا مگس هــا(ی پارازیتوئیــد کاری تخصصــی ولــی 
به نســبت کم هزینه اســت کــه اگرچه ممکن اســت 
چنــد ماه زمــان ببــرد، اما اگر فــاز مطالعاتــی چنین 
پروژه هایی بخوبی انجام شده باشد، موفقیت کاربرد 

آنها در مواجهه با چنین آفاتی تقریباً حتمی است.
آنها در یک جمع بندی، دلایل طغیان این پروانه 
را تغییــرات آب و هوایــی، تغییرات ژنتیکی حشــره، 
از بیــن رفتن دشــمنان طبیعــی آن، ضعیف شــدن 
درختــان به خاطــر تنش هــای آبی و از همــه مهم تر 
به هم خوردن تعادل بوم شــناختی منطقه دانســته 
و گفته اند: »راهکار درازمدت حل مشــکل را می توان 
در تــلاش برای حفظ ثبات و پایداری طبیعی جنگل 
دانســت؛ برای حفظ تعادل شــکننده در این محیط 
ضمن پرهیز از اقدامات غیراصولی)مثل سمپاشی(، 
باید بیش از پیش بــرای بازگرداندن حقابه طبیعت 
بــرای  و  اندیشــید  منطقــه  در  شــدید  ممنوعیــت  و 
آن برنامه ریــزی کــرد؛ بــا توقــف دســت اندازی ها به 
ساختارهای آبی زاگرس و با کاهش فشار بی رویه چرا 
بــا ایجاد قرق های جدی )شــبیه آنچه جوامع محلی 
در الگن انجام داده اند(، عوامل کنترل کننده طبیعی 

مجدداً فعال خواهند شد.«
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95 درصد دریاچه ارومیه خشــک شــده 
و دریچــه ســدها بــه روی آن بســته اســت. 
دلنگرانی هــا دربــاره وضعیــت ریزگردهای 
سفید نمکی هر روز بیشتر می شود. مسئولان 
اســتانی محیط  زیســت پیشــتر بــه روزنامه 
ایــران گفته انــد که مســئولان آب منطقه ای 
دو اســتان آذربایجــان غربــی و شــرقی بــه 
بهانه حمله سایبری ظرفیت سد ها را اعلام 
نمی کننــد تا فعالان محیط  زیســت کشــور 
بپرســند چــرا با  وجــود وضعیت اورژانســی 
دریاچــه ارومیــه وزارت نیــرو دریچه ســدها 
را بــه دریاچه باز نمی کند؟ از ســوی دیگر به 
تازگــی مســئولان اســتانی و آب منطقــه ای 
آذربایجان شرقی به دنبال ساخت سد»لیلا 
از علــی  ایــن ســؤال  تــا  افتاده انــد  چــای« 
ســلاجقه پرسیده شــود که چرا پردیسان به 
ساخت ســد برخلاف مصوبات ســتاد احیا 
در  ســلاجقه«  نمی کند؟»علــی  اعتــراض 
نشست خبری خود در طبقه دهم پردیسان 
می گوید: »سازمان حفاظت محیط  زیست 
دربــاره ایــن موضوع ســکوت نکرده اســت. 
نامه نگاری های بســیاری با وزیر نیرو انجام 
شده است اما اینکه صرفاً نامه دهیم، کافی 
نیســت و این نامه ها باید با جدیت پیگیری 
نیز شــود.«او همچنین با توجــه به اهمیت 
احیا و حفظ دریاچه ارومیه، از ارسال نامه ای 
به معــاون اول رئیس جمهور خبر می دهد 
و می گویــد: »در ایــن نامــه شــرایط دریاچه 
و لــزوم احیــای آن را در هفــت بنــد تعیین 
کردیم.«ســلاجقه در پاسخ به این سؤال که 
چرا برنامه های دولت مســتقر برای احیای 
دریاچه ارومیه همان برنامه های دولت قبل 
اســت؟ می گوید:»در دولت قبلی و از زمان 
ایجاد ســتاد احیای دریاچه ارومیه اقدامات 
سخت افزاری زیادی با هزینه های هنگفتی 
صــورت گرفته اســت که بایــد در این دولت 
تــلاش کنیم بــه پایان برســد و این هزینه ها 

نتیجه بخش باشد.«
حوضــه  ایــن  »در  می گویــد:  ســلاجقه 

آبریــز اقداماتــی انجام شــده اســت که باید 
بــه اتمام برســد و تمرکز ما نجــات دریاچه 
اســت. قرار بــر این بــود که ۲۲ بهمن ســال 
۱۴00 تونــل انتقــال آب از رودخانــه زاب بــه 
دریاچــه ارومیــه افتتاح شــود و ۶00 میلیون 
متــر مکعب آب به دریاچه برســد اما چهار 
کیلومتــر از تونل مشــکل دارد.« حرف های 
سلاجقه برای دریافت حقابه دریاچه ارومیه 
نشان می دهد او برای نجات دریاچه بیشتر 
چشم امید به تونل زاب دارد اما برنامه های 
ستاد احیا تنها روی ساخت تونل زاب تأکید 
نداشت. براســاس مصوبه های ســتاد احیا 
در ســال های گذشــته بایــد دفتر سدســازی 
بــرای همیشــه روی دریاچــه ارومیــه بســته 
شــود و حقابــه دریاچــه از ســدهای موجود 
نیــز پرداخت شــود. امــا به گفته مســئولان 
استانی محیط  زیست این حقابه امسال به 
کشــاورزی اختصاص یافت و خشک شدن 
95 درصدی دریاچه را تکمیل کرد. از سوی 
دیگر مســئولان اســتانی بی توجه به خشک 
شدن دریاچه به دنبال ساخت سد لیلا چای 
هستند!علی سلاجقه از به سرانجام رسیدن 
تصفیه خانه های شــهرهای ارومیــه و تبریز 
نیز خبر می دهد، روی بحث نرم افزاری فاز 
دوم فعالیت های ســتاد احیا تأکید می کند 
و می گویــد: »از روزی کــه ســتاد احیا شــکل 
گرفته، سطح زیر کشت افزایش یافته است 

که این دو مسأله باهم متناقض اند.«
   حقابه را سر تالاب حساب کنید

علــی ســلاجقه بحــث حقابــه دریاچــه 
ارومیــه را به حقابــه تــالاب گاوخونی پیوند 
می زند. وزارت نیرو  بارها اعلام کرده اســت 
که حقابه محیط  زیست را پرداخت کرده اما 
در مسیر رسیدن به مقصد توسط کشاورزان 
خرج شــده است. ســلاجقه به این موضوع 
انتقــاد دارد. او می گوید:»حقابــه ای که داده 
می شود باید ســر تالاب باشد چون در طول 
مســیر بهره بردار زیــاد اســت و حقابه ای به 

تالاب نمی رسد.«
  تغییر الگوی کشت

علی سلاجقه اعتقاد دارد که در حوضه 

آبریــز دریاچــه ارومیــه الگــوی کشــت بایــد 
تصحیــح شــود تــا از گونه هــای کــم آب بــر 
بهــره ببریــم و ســطح کشــت کاهــش یابد. 
رئیس پردیســان اعتقاد دارد در این بخش 
وزارت جهاد کشــاورزی باید با جدیت ورود 
کنــد تــا کشــت جایگزین صــورت گیــرد و از 
تولیــد محصولات آب بر جلوگیری شــود. او 
می گویــد:»از روزی که ســتاد احیای دریاچه 
ارومیه شــکل گرفت، متأســفانه اراضی زیر 
کشت افزایش یافته است که این با رسالت 
ستاد تناقض دارد.«راهکار جایگزینی کشت 
کــم آب بــر در دولت گذشــته هــم روی میز 
رفــت امــا هرگز به ســمت بازاریابــی جدید 
برای کشــت محصولات کــم آب بر نرفت و 
کشاورزان منطقه حاضر نشدند تا کشت های 
پرآب بر دارای بازار فروش را جایگزین یک 
بازار نامطمئن و نامعلوم کنند. کارشناسان 
جای خالی مطالعات بوم شناختی و مسائل 
اجتماعی حول دریاچه ارومیه را مهم ترین 
دلیــل موفق نبــودن برنامه احیــای دریاچه 

ارومیــه می دانند.بــا وجــود ایــن ســلاجقه 
می گوید:»مطمئن باشید دریاچه ارومیه با 
رویکرد ســخت افزاری و نرم افزاری پیگیری 
می شــود تا دوبــاره آب بــه دریاچــه برگردد 
و هفتــه ای نیســت کــه در دولــت موضــوع 
دریاچــه را پیگیری نکنیــم.«او تغییر اقلیم 
را دلیل اول خشــک شــدن دریاچــه ارومیه 
می دانــد و می گویــد: »از نظــر مــا در رونــد 
خشک شدن دریاچه ارومیه تغییر اقلیم در 
اولویت قرار دارد اما متأسفانه تغییر کاربری 

هم به عادت تبدیل شده است.«
   چالش های گرفتن حقابه هامون

سلاجقه در پاسخ به سؤالی درباره خلف 
وعده افغانســتان و رهاسازی نشدن حقابه 
تــالاب هامــون هــم می گویــد: »اگــر دولت 
مستقر و حاکمیت ثابت وجود نداشته باشد 
نمی تــوان چنین دولتی را بازخواســت کرد. 
البته ما نماینده افغانســتان را بازخواســت 
کرده ایم اما اتفاقی نیفتاده است. در چنین 
شرایطی که خلف وعده رخ می دهد مجبور 

بــه اســتفاده از ظرفیت هــای بین المللــی 
می شــویم. وزیر نیرو از طرف رئیس جمهور 
مأموریــت پیــدا کــرده تا بــا اســتفاده از این 
ظرفیت ها به حل مشــکل بپــردازد. هامون 
از بیــن رفتــه اســت و معیشــت بســیاری از 
مردم منطقه وابسته به هامون مختل شده 
اســت. امیدواریــم حاکمیتی ثابت مســتقر 
شــود اما ســازمان حفاظت محیط  زیست، 
وزارت نیــرو و وزارت امور خارجه همگی در 
تلاش هســتند بــا اســتفاده از ظرفیت های 
بین المللی افغانستان را مجبور به رهاسازی 

آب کنیم.«
ســلاجقه درباره پرونــده قتل محیطبان 
برومند نجفی و پیگیری های ســازمان برای 
دستگیری قاتل این محیطبان هم می گوید: 
»هنوز جای ســؤال اســت که چــرا قاتل این 
محیطبان دستگیر نشده است؟ مکاتباتی با 
وزیر کشور و قوه قضائیه صورت گرفته است 
که باید تکالیف خــود را در این زمینه انجام 

دهند.«

دریاچهارومیهچطورباردیگرجانمیگیرد؟
علی سلاجقه در نشست خبری خود با خبرنگاران تشریح کرد 

زهرا کشوری
دبیر گروه زیست بوم

مخالفتبااستحصالآبژرف
سلاجقه آب پاکی را روی دست موافقان استحصال آب ژرف در سیستان و بلوچستان می ریزد و می گوید: »در زمینه آب های ژرف 
قرار اســت معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به ما گزارش دهد اما هنوز گزارشی به ما نرسیده و قرار است روی سه چاه 
ژرف که به صورت آزمایشی استحصال می شود، مطالعه کنند.در خصوص فعالیت چاه های آب ژرف در سیستان و بلوچستان، تا 

زمانی که مجوز زیست محیطی نداشته باشد، اجازه فعالیت نخواهیم داد.«

ش
بر

اعتبارات وعده داده شده برای نجات ذخیره گاه 40 درصدی آب شیرین کشور محقق نشد
آفتپروانهایدرحالبلعیدنزاگرس

پردیسان با استحصال آب ژرف بدون اخذ مجوز از محیط زیست در سیستان و بلوچستان مخالفت کرد


